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Summary:

This approach stems from the hypothesis that the hidden and unconscious life of the
creator is the main controller of his literary production. From that, we studied illusion and its
manifestations in the novel Blue Holes by the Algerian novelist Al-Khair Shawar, according
to the systematic approach of the French psychological critic Charles Moron. We have dealt
with in this study a theoretical introduction in which we took the approach of Charles Moron
by showing his position on the Freudian school and how his approach crystallized and its
peculiarity and a first practical chapter in which we studied the title of the novel and its
narrative characters and its place and time. The memory resulting from the black decade and
how the police narrative manifested itself in the novel, in addition to the manifestations of
self-awareness and its relationship to Collective awareness.

Keywords: Delusion, psychological criticism, systemic approach, neurotic diseases, blue
holes.

Résumé :

Cette approche part de I'nypothese que la vie cachée et inconsciente du créateur est le
principal contrdleur de sa production littéraire. De la, nous avons étudié l'illusion et ses
manifestations dans le roman les trous bleus du romancier algérien El Khair Shawar, selon la
méthode systématique approche du critique psychologique frangais Charles Moron. Nous
avons traité dans cette étude une introduction théorique dans laquelle nous avons repris
I'approche de Charles Moron en montrant sa position sur I'école freudienne et comment sa
démarche s'est cristallisée et sa particularité et un premier chapitre pratique dans laquelle nous
avons étudié le titre du roman et ses personnages narratifs, son lieu et son époque. Le souvenir
résultant de la décennie noire et comment le récit policier s'est manifesté dans le roman, en
plus des manifestations de la conscience de soi et de son rapport a conscience collective.

Mots-clés : délire, critique psychologique, approche systémique, maladies neurologiques,
trous bleus.






